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مدیرعامل شرکت نفت پاسارگاد 
خواستار شد:

رفع موانع صادرات قیر کشور 

مدیرعامــل شــرکت نفــت پاســارگاد 
طی نامــه ای از رئیس جمهور خواســت تا با 
 دســتور فوری موانع صادرات قیر کشــور را 

رفع کند. 
به گزارش روابــط عمومی و امور بین الملل 
شــرکت نفت پاســارگاد، متن نامه مسعود 

جبرائیلی  به شرح زیر است: 
»بسم الله الرحمن الرحیم 
جناب آقای دکتر روحاني

رئیس جمهور محترم جمهوري اســامي 
ایران

بــا ســام و آرزوی موفقیت در پیشــبرد 
اهداف نظام مقدس جمهوری اســامی ایران 

و سیاست های دولت تدبیر و امید
بــه اســتحضار می رســاند بــا تمــام 
محدودیت هاي موجود در صادرات، متاسفانه 
تداوم الزام عرضه هاي صادراتي قیر در بورس 
کالا به مانعي اصلي براي بهبــود صادرات در 

شرایط فعلي تبدیل شده است.
تداوم این وضعیت بحرانــي جدي در این 
صنعت و صنایع بالادســتي پالایشــگاه هاي 

کشور ایجاد مي نماید.
جناب آقــاي رییس جمهور در شــرایط 
فعلــي هیــچ شــرکت خارجــي وارد خرید 
محصول در بورس کالا و ثبت خود نمي شــود  
و مشخص نیست چرا مســئولین امر به روش 
 نادرســت در شــرایط اقتصادي فعلي اصرار 

دارند. 
استدعا و انتظار دارد دستور فوري و عاجل 
جهت رسیدگي علل توقف صادرات قیر کشور 

را صادر فرمایید.«

خبر اقتصادی

شماره  153  /      دوشنبه  17   دی  1397  /  30  ربیع الثانی  1440  /   7  ژانویه  2019

امین قلعه ای

»حذف صفر از پــول ملی«.این 
معمول ترین ابزار  در دست دولت ها 
برای مقابله با آثار روانی تورم اســت. 
در ایران، طی روزهــای اخیر بانک 
مرکزی از ایران چک های جدید 50 
هزار تومانی رونمایی کرد و همزمان 
با این رونمایی گمانه زنی ها در مورد 
برنامه بانک مرکــزی برای حذف 4 
صفر از پول ملی و اعمال این تصمیم 
در تصویــر ایران چک هــای جدید 
شدت گرفت. حالا عبدالناصر همتی، 
رئیــس کل بانک مرکــزی ضمن 
تایید این گمانه زنی هــا، می گوید: 
»نقدینگی ۱۷00 هــزار میلیاردی 
۳0 درصد قدرت خود را به دلیل تورم 
از دست داده اســت، به همین دلیل 
در نظر داریم 4 صفــر را از پول ملی 

حذف کنیم، که باید هر چه زودتر این 
تصمیم گرفته و انجام شــود، حذف 
4صفر به این معنا اســت که به جای 
۱0هزار تومان گفته شود ۱0 تومان.«

ایده حذف صفر از پول ملی بیشتر 
در کشورهایی که اقتصاد آنها با  تورم 
بالا دست به گریبان اند و ارزش پول 
ملی در حال از دســت رفتن است، 
به منظور  تســهیل مبــادلات مالی  
و کاهــش هزینه چاپ اســکناس 
اجرا شــده اســت.  در این بین اکثر 
اقتصاددانــان معتقدند حذف صفر 
از پول ملــی هیچ گونــه تأثیری بر 
شاخص های اقتصادی و قاعده عرضه 
و تقاضا ندارد و بیشتر آثار روانی بر آن 

مترتب است.
سابقه حذف صفر از پول ملی

پس از جنــگ جهانــی دوم و به 
دنبال رشــد افسار گســیخته تورم 
در آلمــان غربی، دولت این کشــور 
تصمیم به حذف صفــر از پول ملی 

خود گرفت.  با اســتفاده از این ایده 
آلمان پــس از جنــگ جهانی دوم 
توانست تورم فزاینده ناشی از جنگ 
را به خوبی کنترل کرده و به ســوی 
توســعه  گام بردارد. عاوه بر آلمان 
ترکیــه نمونه دیگری ا ســت که در 
ســال 2005 به یکباره شــش صفر 
از پول ملی خود حذف کــرد. از آغاز 

این سال اسکناس های جدید ترکیه 
با عنوان لیر جدید منتشر شدند. هر 
لیر جدید معادل یــک میلیون لیر 
قدیم است و به این ترتیب ترکیه در 
یک مرحله شش صفر را از اسکناس 
حذف کــرد. مهار تــورم در ترکیه با 
نظارت و دستورالعمل های صندوق 
بین المللی پول انجــام گرفت. این 
کشور به عنوان یک نمونه برگزیده در 
مهار تورم از سوی این نهاد بین المللی 
معرفی شد. در ایران  از حدود 25سال 
پیش بانک مرکزی  اولین مطالعات 
را  بــرای حــذف صفر از پــول ملی 
آغاز کرد. ۱4ســال بعــد، یعنی در 
ســال 86 نیز ایده حذف صفر از پول 
ملی با دستور محمود احمدی نژاد، 
رئیس جمهوری وقت، در دستور کار 
قرار گرفت. ایــن طرح تا جایی پیش 
رفت که مدیریت وقت بانک مرکزی با 
راه اندازی سامانه ای مخصوص از مردم 
درباره نام پول جدید نظرخواهی کرد. 
ولی با توجه به شرایط عمومی کشور 
و عدم هماهنگی قــوا، بانک مرکزی 
دولت دهم نتوانست حذف صفرها از 
پول ملی را اجرایی کند. این موضوع 
در دولت یازدهم و در ســال۱۳۹5  
مجدداً در دســتور کار دولت و بانک 
مرکزی قرار گرفت. اما در نهایت این 
طرح در دولت یازدهم نیــز به اجرا 
نرسید. ولی الله سیف، رئیس کل سابق 
بانک مرکزی در اظهارنظری در مورد 
سرنوشت این طرح در آن زمان گفته 
بود: »در نهایت جمع بندی دولت این 
شد که فعاً رفورم پولی انجام نشود. 

رفورم پولی یعنی حذف صفر. 
آنچه در این مرحلــه مدنظر قرار 
گرفته این اســت که فعــاً تومان را 

به  عنوان واحد پول ملی کشــور در 
نظر بگیریم و در یکی دو سال آینده 
و پس از اســتمرار و پایــداری تورم 
تک رقمی، صفرها از پول ملی حذف 
شــود، بنابراین اجرای این طرح به 

آینده موکول شده است.«
آیا حذف صفر اقتصاد را 

نجات می دهد؟
کارشناســان اقتصــادی معتقد 
هستند که  ایده حذف صفر از پول ملی 
به تنهایی نخواهد توانســت اقتصاد 
ایران را از بن بست کنونی خارج کند. 
به عقیده برخی کارشناسان اقتصادی 
افزایــش ظاهری قــدرت پول ملی  
آسان ســازی مبادلات، محاسبات و 
خرید و فروش های مردم از اثرات قابل 
تحقق حذف صفرها اســت، اما برای 
حذف صفرها ارتقای شــاخص های 
اقتصادی همچــون افزایش تولید 
نرخ سرمایه گذاری، آزادسازی های 
اقتصادی، رفع انحصــارات، حضور 
بانک های خارجی در کشور، حضور 
بی قید و شرط سرمایه گذاران خارجی 
و غیره نیز باید انجام شــود.از سوی 
دیگر  به اعتقاد کارشناســان حذف 
صفر از پول ملی بدون انجام اقدامات 
انقباضی در عرصه سیاست های پولی 
و انضبــاط مالی، حــذف یارانه های 
پنهان، هدفمندســازی یارانه های 
نقدی، اصاح نظــام بانکی، افزایش 
سرعت گردش پول در جامعه، بهبود 
فضای کســب کار و اقدامات مکمل 
دیگر، کمکــی به بهبــود وضعیت 

اقتصادی کشور نخواهد کرد.
محمد خوش چهــره اقتصاددان 
در این بــاره می گویــد: »این طرح 
معمولا در هنگام بروز مشــکات در 

یک اقتصاد بیمار مطرح می شود؛ در 
چنین حالتی، کشــورها برای حفظ 
ارزش پول ملی در برابر ارزهای خارجی 
و کاهش هزینه ها به اجرای این طرح 
اقدام می کنند؛ اما در ایران با توجه به 
کاهش ارزش پول در سال های اخیر 
به نظر می رســد حذف صفــر از پول 
جنبه نمایشی داشته و تاثیر اساسی 
نداشته باشد. در واقع کاستن از تعداد 
صفرهای پول، فقط ضریب تبدیل کالا 
به واحد پول را ساده تر می کند. رشد 
بالای حجم پول ضمن بی ارزش کردن 
آن، باعث بروز مشــکاتی در تبدیل 
پول به کالا می شــود؛ به همین دلیل 
باید پذیرفت در یک اقتصاد غیرمولد 
در صورتی  که مجموعه ای از اقدامات 
رخ ندهد، حذف صفر اثرگذار نخواهد 
بود، بلکه سبب افزایش ضریب تورم 
نیز خواهد شــد. حذف صفــر از پول 
ملی، باید در قالب یک بسته سیاستی 
اتفاق بیفتد تا بتواند در نهایت به رشد 

اقتصادی منجر شود.«

رئیس کل بانک مرکزی وعده ای تکراری و مسبوق به سابقه داد:

حذفصفرازاسکناسها

پس از جنگ جهانی دوم و به 
دنبال رشد افسار گسیخته 
تورم در آلمان غربی دولت 
این کشور تصمیم به حذف 

صفر از پول ملی خود گرفت.  
با استفاده از این ایده آلمان 

توانست تورم فزاینده 
ناشی از جنگ را به خوبی 

کنترل کرده و به سوی 
توسعه  گام بردارد

 رئیس کل بانک مرکزی: 
نقدینگی ۱۷۰۰ هزار 

میلیاردی ۳۰ درصد قدرت 
خود را به دلیل تورم از 

دست داده است، به همین 
دلیل در نظر داریم ۴ صفر 

را از پول را حذف کنیم. 
که باید هر چه زودتر این 

تصمیم گرفته و انجام شود. 
حذف ۴ صفر به این معنا 
است که به جای ۱۰ هزار 

تومان گفته شود ۱۰ تومان

مدیرعامل ســازمان منطقه آزاد کیش در 
جلســه تکریم ومعارفه معاون گردشــگری 
سازمان منطقه آزاد کیش گفت: برای رشد و 
توسعه پایدار جزیره کیش ، حوزه گردشگری 

باید پیشرو باشد.
به گزارش روابــط عمومی واموربین الملل 
ســازمان منطقه آزاد کیش، جلســه تکریم و 
معارفه معاون گردشــگری ســازمان منطقه 
آزاد کیش با حضور دکتر غامحسین مظفری  
وجمعی از معاونان ومدیران ســازمان برگزار 

شد.
دراین جلسه مدیرعامل سازمان منطقه آزاد 
کیش با تقدیر از خدمات و تاش های علیرضا 
قائدیان در طــول دوره کاری به عنوان معاون 
گردشگری ســازمان گفت: اتفاقات خوبی که 
دردوره کاری علیرضا قائدیــان رقم خورد به 
دلیل تجربیــات ارزشــمند وی دراین حوزه 
بود  وبا حضور مجید مانــوروزی که از افراد 
شاخص در حوزه گردشگری ، فرهنگی وهنری 
است و دارای  سابقه فعالیت درجزیره کیش 
است این روند با توفیقات بیشتر ادامه می یابد.

وی افزود: گردشــگری به واســطه اینکه 
اســتراتژی کلی وهدف گــذاری منطقه آزاد 
کیش براســاس ماموریت محوله است یکی 
ازبخش های کلیدی سازمان محسوب می شود 
و بخش عمده فعالیت های سازمان منطقه آزاد 

کیش نمودش در وضعیت گردشگری است.
غامحسین مظفری تصریح کرد: طرح های 
دردســت اجرا دراین حوزه بــا حضور معاون 
جدید نیز ادامه می یابد دربرخی بخش ها نیاز 
به بازنگری اســت و باید توجه کنیم درحوزه 
گردشگری از جزیی ترین مسائل تا موضوعات 
کان باید برمبنای یک شــهر گردشــگری 
تعریف واجرا شــود. می توانیم دراین حوزه از 
کشــورهایی که پیشرو هســتند الگو بگیریم 
واستانداردهای خود را براساس استانداردهای 
روز دنیا مورد بازنگری و تعریــف مجدد قرار 
دهیم و برای تحقق این استانداردها در حوزه 

گردشگری تاش کنیم .

 مدیرعامل ســازمان منطقــه آزاد کیش 
تاکید کرد: پیوســتن جزیره کیش به سازمان 
جهانی گردشگری ملل متحد به مدد تاشهای 
مهندس قائدیان، فرصت ارزشــمندی برای 
تعامل با ۱58 کشور عضو این سازمان و بستر 
مناسبی برای توسعه گردشگری جزیره کیش 

است.
وی تاکید کرد : عاوه بر گردشگری تفریحی 
و رویداد محور درحوزه ورزش نیز دیپلماسی 
گردشــگری ما باید قــوی باشــد. در زمینه 
ســاخت مجموعه های گردشــگری باید به 
فعالیت هایمان ســرعت دهیم. دربسیاری از 
کشــورهای اروپایی شرایط مســاعدی برای 
ساخت امکانات برای برخی رشته های ورزشی 
مهیا نیســت درحالی که جزیره کیش دراین 

زمینه ظرفیت های خوبی دارد.
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش اظهار 
داشت : توقع ما این اســت دارای تقویمی برای 
برنامه ها درحوزه های مختلف به ویژه بخش های 
مرتبط با گردشگری باشیم و با تعریف زمانبندی 
برگزاری رویدادهای مختلف برای حداقل مدت 
سه سال، خود را ملزم به اجرای برنامه های بزرگ 
کنیم. البته جزیره کیش برای معرفی ظرفیت 
ها وجذب سرمایه وگردشــگر نیازبه تبلیغات 
هدفمند ملی و بین المللــی دارد.  در تبلیغات 
بین المللی باید بحث هــای خاص وموضوعی 

مورد توجه قرار گیرد.
دکتر مظفری گفت: همه ارکان ســازمان 
منطقه آزاد کیش و دیگــر بخش های جزیره 
درحال تاش برای کمک به توسعه گردشگری 
هستند . وقتی اعام می کنیم جزیره کیش باید 
پیشران توسعه کشور باشد حوزه گردشگری 
ما باید پیشرو باشــد . خدمات دهی درجزیره 
کیش باید ویژگی های خاصی داشــته باشد و 
شــان خدمت دهنده وخدمت گیرنده حفظ 
شود. فرهنگ سازی وایجاد مسئولیت پذیری 
در حوزه شهری برای حفظ زیباییها و پاکیزگی 
شهر باید در دســتور کار قرار گیرد. درشرایط 
خاص جزیــره کیش ما مســئولیت مضاعف 

داریم و باید بدانیم هزینه کــرد در حوزه زیبا 
سازی اسراف نیست بلکه سرمایه گذاری است 
زیرا ما میزبان اقشــار مختلف هستیم و اگر در 
این فضا وشرایط گردشــگران را برای سفر به 
کیش دعوت می کنیم باید همه چیز مهیا باشد 
وخدمات شایسته ارائه کنیم .بسیاری از کارها 
در حوزه های شهری واجتماعی هزینه ندارد 
بلکه نیاز به توجه و ســلیقه دارد. باید دربحث 
زیباســازی هزینه کنیم می توانیم از جوانان 
خوش فکر کشــور کمک گرفته و از ایده های 
زیبای اجراشده در کشــورهای  دیگرنیز الگو 

بگیریم.
وی درپایان ابراز امیــدواری کرد با همت 
جمعی در جهت توســعه پایدار وهمه جانبه 

کیش قدمهای موفقی برداشته شود.
علیرضا قائدیان معاون ســابق گردشگری 
سازمان منطقه آزاد کیش هم دراین نشست 
با تقدیر از تمامی کســانی که درجهت تحقق 
اهداف سازمانی واجرای بهتر امور وی را یاری 
کردند گفــت: مجید مانــوروزی که دارای 
ســوابق ارزشــمند کاری ، تجربه وتخصص 
درحوزه های مختلف است و باتوجه به حضور 
در جزیره کیش با موضوعات این منطقه آزاد 

کشور آشناست، انتخاب شایسته ای است.
مجید مانوروزی هم دراین جلسه با تاکید 
برادامه طرح هــا و برنامه های آغاز شــده در 
دوره کاری علیرضا قائدیان گفت: با این هدف 
به کیش آمده ام که ســرمایه های اجتماعی 
فرهنگی واقتصادی را در جهت رونق و توسعه 
به گردشگری وصل کنیم و با تاش همکاران 
و فعالان اقتصادی وگردشــگری کیش ، این 
جزیره به ویترین گردشگری، فرهنگی ، هنری 

واجتماعی کشور تبدیل شود.
گفتنی اســت درپایان این جلسه با تقدیر 
از خدمات ارزنــده علیرضا قائدیان، توســط 
غامحسین مظفری مدیرعامل سازمان منطقه 
آزاد کیش، حکم انتصاب مجید مانوروزی به 
عنوان سرپرست معاونت گردشگری سازمان 

منطقه آزاد کیش به وی اعطا شد.

مظفری در جلسه معارفه معاون گردشگری سازمان منطقه آزاد کیش:

برای رشد و توسعه پایدار کیش، حوزه گردشگری باید پیشرو باشد

خبر


